Exodus- Called to Freedom 

出谷紀- 蒙召得自由
Session 5- Exodus 11:1-15:21 •Passover and Liberation
第五課11：1-15：21 逾越節和釋放

"Yet one more Plague ... " (Exodus 11:1-12:13)

還有一個災禍（出11：1-12：13）
1. What was the tenth and final plague to be inflicted on the Egyptians?

第十個也是最後加在埃及人身上的災禍是什麼？

2. How was one to be spared from this impending tenth plague?

如何才能逃過這將來臨的第十災禍？

3. With the hope of their freedom directly on the horizon, the Hebrew people were instructed to eat the Passover meal "with your loins girded, your sandals on your feet, and your staff in your hand; you shall eat it in haste" (12:11). Why?

懷著重獲自由的希望，希伯來人得到指示去吃逾越節晚餐，他們為什麼「束着腰，脚上穿着鞋，手里拿着棍杖，急速快吃 」（12：11）？

"For you and all your generations'' (Exodus 12:14-28)

為你及你們的後裔（出12：14-28）
4. New Testament fulfillment: In Exodus 12:14, we read that the feast of the Passover "shall be for [the people] a memorial day, and you shall keep it as a feast to the Lord; throughout your generations you shall observe it as an ordinance forever." The Church teaches that when Jesus established the New Covenant with his death and resurrection, he did not abandon the promises made to the Hebrew people but fulfilled them. How does Jesus fulfill the Passover? (Hint: see Mark 14; John 19).

新約的滿全：在出12：14， 我們知道逾越節「將是你們的纪念日，要當作上主的節日來慶祝；你们們要世世代代過這節日，作為永遠的法規。」教會教導當耶穌以祂的死亡、復活，建立了新的盟約，祂並沒有放棄對希伯來人的承諾，反而使其完滿，耶穌如何使逾越節得到滿全？
Getting out of Dodge (Exodus 12:29-13:22)

逃出枷鎖（出12：29-13：22）

5. What does Pharaoh do upon the realization that his firstborn son has died?

當法郎知道自己的首生子死了時，他做什麼？


6. In Exodus 12:39, we read that the Israelites were forced to flee Egypt so quickly that they were not able to prepare any provisions for the journey. What might this suggest about God's future plans for them?

在出12：39， 以民被迫倉促離開埃及，以至他們來不及預備行裝，這意味天主對他們的將來有什麼計劃？

7. Think about it: In Exodus 12:43-49, we read that only those who are circumcised, (i.e. fully part of the family if Israel) can eat the Passover meal. What connections might this fact have with the Mass?
在出12：43-49， 我們知道只有被割損的（屬於以民大家庭），才能吃逾越節晚餐，這和彌撒有何關係？

8. As He guides the Israelites through the wilderness, the Lord appears as a pillar of smoke in the daytime and a pillar of fire at night. Based on your reading of Exodus thus far, what does this remind you of?

天主日間以雲柱、夜間以火柱指引以民經過曠野，從出谷1章讀到現在，這令你想到什麼？


Freedom through Water (Exodus 14:1-15:21)

越紅海自由（出14：1-15：21）

9. What does Pharaoh do once he realizes that all the Hebrews have left Egypt?

當法郎知道希伯來人已離開埃及時，他怎樣做？
10. What do the Israelites say to Moses upon realizing that Pharaoh is coming after them?

當以民知道法郎追趕他們時，他們對梅瑟說什麼？
11. How does God free the Israelites from Pharaoh and his armies?

天主如何使以民逃離法郎及其軍隊？

12. Living Tradition: The Church sees the Red Sea crossing as a type or picture of the sacrament of baptism. Read Catechism No. 1221. Why is this so?

教會視過紅海作為洗禮的典型或象徵，讀教理1221， 為什麼？

13. What attitude do the Israelites have toward God after the Red Sea crossing?

在過了紅海後，以民對天主的態度如何？
